








KL ŐSZI BNV „OTTHON 78” KIÁLLÍTÁSA

Tizenkettedik alkalommal vonult fel a magyar bútoripar szokásos nagy őszi seregszemléjére, az „Otthon” kiállításra.Az 1977. évi őszi kiállítás a BNV „A ” és 17-es pavilonjában, több mint 5000 nr alapterületen kívánta a fogyasztók elé tárni a lakáskultúra különböző területeivel kapcsolatos, 1978. évi választékot.A  kiállítás szervezésében, a korábbi évekkel szemben, lényeges változás történt: az eddigi szervező és lebonyolító Bútorértékesítő Vállalat munkáját a Könnyűipari Minisztérium és az „Otthon” kiállítás rendező bizottsága irányításával, a Bútoripari Tervezőiroda látta el.Megállapíthatjuk, hogy a változás a kiállítás szervezésében, megjelenésében nem okozott lényeges változásokat.A kiállításon az egyes bútoripari vállalatok és szövetkezetek anyaga az előző évekhez hasonlóan, elkülönülten jelentkezett, tehát a kiállítás nem műfajok, hanem vállalatok szerint tagozódott.A  rendezés arra törekedett, hogy jobban összevonja területileg a kiállítást és ezért az „A ” pavilon területén 3 szigetsoron, de egy tömegben helyezte el a kiállítókat, így az egyes bútorgyártók egymáshoz közelebb kerülve, jobban szolgálták az összehasonlítást, mint az előző években.Az előző évi kiállítás értékelésénél már felhívtuk a figyelmet arra, hogy tulajdonképpen befejeződött az az időszak, amikor üzemeinknek a mennyiségi termelésre kellett törekedniük, ehelyett a választék tovább bővítésére és a minőségi igények kielégítésére kell törekedni.Az „Otthon ’78” kiállítás egészében e cél megvalósítását tükrözte és ez előző éveknél gazdagabb, változatosabb, a közönség igényét jobban34 ★ F A I P A R  

kielégítő skálán mutatkoztak be az új termékek. A valóságos helyzethez való közelítést szolgálta a rendező bizottság azon célkitűzése, miszerint elvárta a vállalatoktól, hogy a kiállításon a kereskedelmi forgalomban kapható bútorokat is mutassák be. így a kiállításon egyidőben — főleg a DOMUS-áruházakban — több, a kiállításon bemutatott bútor megvásárolható, illetve előjegyezhető volt.Bútoriparunk eredményességét mutatta az is, hogy a kiállított termékek közül két bútorcsalád (a BUBIV Rékája és a Székesfehérvár Bútoripari Vállalat Alfa irodabútor-családja) BNV-nagydíjat 
kapott, más öt termék BNV-díjban részesült, sok termék nyerte el a „Kiváló áruk fóruma” megkülönböztető jelét és több üzem részesült a rendező bizottság díjában. Külön örvendetes, hogy a Köny- 
nyűipari Minisztérium és a Képző- és Iparművé
szeti Lektorátus az „Otthon” kiállításon bemutatott termékekért 6 nívódíjat adott ki.Örömmel állapíthattuk meg, hogy az előző években felvetett több hiányosság (minőség, esztétikai színvonal, célratörő gyártmányfejlesztés stb.) az 1977. évi őszi kiállításon nem volt tapasztalható.Természetes, most is meg kell állapítanunk azt a tényt, hogy a kiállításon bemutatott bútorok általában jobbak voltak a kereskedelmi forgalomban jelenleg kapható bútorok többségénél; azonban az előző évi tapasztalatok is mutatják, hogy általában meggyorsult a kiállításon bemutatott termékek forgalomba kerülése és ez biztató a következő időszakra.A  kiállításon bemutatkozó vállalatokról a következőket tartjuk külön is említésre méltónak.



B U D A P E S T I  B Ú T O R I P A R I  
V Á L L A L A T

Az ország legnagyobb bútoripari vállalata, a 9 
gyáregységgel rendelkező Budapesti Bútoripari 
Vállalat kiállítási anyaga az előző évihez viszo
nyítva, tárgyakban és rendezésben egyaránt előre
lépést mutatott.

A BUBIV jelenleg 10 féle komplett lakószobát, 
7 fajta szekrénysort, 8 különböző kárpitos garni
túrát, 2 gyermekszobát, többfajta szólószekrényt, 
asztalt és széket gyárt.

A több mint 400 m2 alapterületű kiállításon jó 
elrendezésben m utatták be anyagukat. A kiállítás 
középpontjában a 40 elemből álló Réka bútorcsa
lád áll. A bútorcsalád elemei a lakással kapcsolatos 
összes funkciók kielégítésére magas fokon alkal
masak és méltán arattak nagy szakmai és közön
ségsikert. A bútorcsalád 1975 óta szerepel az „Ott
hon” kiállításokon, s a folyamatos átdolgozás alap
ján, a megfelelő kiegészítésekkel teljes értékű mi
nőséget jelent. Külön is kiemeljük, hogy a most 
először bemutatott könyvesfal megoldásuk magas 
fokon elégíti ki a közművelődési feladatokat is. 
Kívánatos ugyanakkor, a minél előbbi nagyszé
riás termelés.

Kiemelkedően jót produkált a BUBIV kárpitos 
bútorokban is. A Marika és Komfort, elemes kár
pitos garnitúra, a Mónika, Mábel, Marcsella, Ba
chus. Diplomát kárpitos bútorok, a Mátra garni
túra az előző kárpitos garnitúrákhoz viszonyítva is. 
komoly fejlődést jelent valamennyi, megjelenésé
ben exkluzív, funkciójában kielégítő, kényelmes 
bútor, s ugyanakkor nagy sorozatban gyártható, 
s alkalmas a minőségi igények kielégítésére.

S Z É K - É S  K Ä R P I T O S I P A R I  
V Á L L A L A T

Hazánk legnagyobb ülő- és fekvőbútorgyártó vál
lalata a Szék- és Kárpitosipari Vállalat. Valamenj'- 
nyi gyáregységének (Angyalföld, Kecskemét, Deb
recen, Mohács, Siklós) hazai forgalmazásra és export
ra szánt bútorait mutatta be 400 m2 alapterületű 
kiállításán.

A bemutatott bútorok a vállalat profiljának meg
felelően, hatalmas választékban jelentkeztek, 
ugyanakkor azonban a széles körű választék nem 
különült el elég világosan és sokszor nem lehetett 
érzékelni az egyes termékek jelentős kvalitásait.

Az előző évi kiállításon bemutatott Tacskó ifjú
sági bútorcsalád új színekben is jelentkezett, s elő
segítheti a termék népszerűsödését. Remélhető, 
hogy megoldódik a dobozelemek kooperációs gyár
tása is.

A Sába franciaágy-sorozat igényfelmérésen ala
pulva került tervezésre. Arányai, méretei, formá
ja jók és az exkluzív igények kielégítésére alkal
mas.

A gazdag székválasztékból kiemelhetjük a Ger
gő hajlított széksorozatot, a skandináv ihletésű 
Arno széket, a DH—5 jelű hajlított széket és a 
Pálma étkezőgarnitúra igényes székmegoldásait.

A Kriszta fotelsorozat újabb darabjai (köztük a 
sarokelemes megoldás) magas igények kielégítésé

re is alkalmasak, a Siklós és Sirály garnitúrák for
mailag jó megoldásúak, de funkciójuk korlátozott.

A több funkciójú garnitúrákban (pl. Sárospatak) 
nincs jelentős előrelépés, pedig ez a terület a vál
lalat termelésének jelentős részét képezi. Kívána
tos, hogy az évek óta nagy sorozatban készített 
Apolló, Atlasz, Vénusz garnitúrák jobb váltótípu
sai jelenjenek meg.

A vállalat bemutatóján — jelentős exportjuk 
miatt is — igényes bútorokkal találkozhattunk. A 
nagy volumenű exporttermelés remélhetőleg mi
nőség tekintetében is garancia, hiszen a gyár tö
rekvése az, hogy az igényes tőkés bútorpiacon 
helytálló gyártmányaikkal egyenértékű belföldi kí
nálatot tudjanak biztosítani.

K A N IZ S A  B Ú T O R G Y Á R

Az előző évinél kisebb alapterületen, de magasabb 
színvonalon mutatta be új ajánlatát a Kanizsa Bú
torgyár.

Ismerve a gyár jelenlegi termékeit, a bemutatott 
anyag túl széles körűnek is tűnik, de mindenesetre 
mutatja, hogy mire képes a gyár a minőség javítá
sa és a választék bővítése érdekében. Nyilvánvaló, 
hogy a bemutatott termékek egy része kerülhet 
csak a következő évben forgalomba, mert olyan 
nagymértékű váltásra, amit az anyag bemutatott, 
sem az üzem, sem a kereskedelem nem képes, még 
akkor sem, ha a kiállítás egészének anyaga for
mában, esztétikai színvonalban magasan felette áll 
a Kanizsa Bútorgyár jelenlegi termékeinek. Ennek 
ellenére igen örvendetes az a skála, amit bemu
tattak.

Az ALFA bútorcsalád variációi — az íves sa
rokmegoldás gyártási problematikájától eltekint
ve — az egész „Otthon” kiállítás legújszerűbb da
rabjai voltak. E bútorcsalád új választékot jelent
het, s hozzájárulhat a sajátos vállalati karakter ki
alakításához.

A Dallam gyártmánycsalád elemeiből kialakított 
bútoregyüttesek általában magas nívójúak, mére
tezésük, formálásuk, felületkezelésük megfelel a 
korszerűség követelményeinek; egyedül a hálószo
ba összeállítás tűnik szegényesnek.

A Tandem elemes ülőgarnitúra a funkcionális 
követelményeket jól elégíti ki. de párnázata he
lyenként túl dimenzionált.

A Mozaik gyártmánycsalád is előrelépést jelent 
s különösen kiemelésre méltóak a frontfelület-vál
tozatok. de itt helyenként méretezési problémákat 
látunk.

Bemutatta a gyár a kereskedelmi forgalomban 
levő kárpitos garnitúrák (Júlia, Darling stb.) to
vábbfejlesztett változatait is, kellemes összhatású 
új bútorszövettel.

Új színfoltot jelentett a gyár kiállítási anyagá
ban a Könnyűipari Minisztérium pályázatára ké
szült előszobabútor-család, melynek változatai a ré
gi probléma megoldását jelenthetik.

A Kanizsa Bútorgyár kiállítását értékelve, kü
lön is ki kell emelnünk az általuk alkalmazott, íz
léses és jó bútorszöveteket, az újszerű fogantyúkat 
és a frontfelületek gazdagításának variációit, me
lyek mind hozzájárulnak a kiállítás sikeréhez.
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KOMFORT garnitúra
Tervező: BUBIV 
Kivitelező: BUBIV

MONIKA franciaágy
Tervező: Bodnár János 
Kivitelező: BUBIV

MARCSELLA lakószoba
Tervező: Bodnár János 
Kivitelező: BUBIV
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RÉKA könyvesfal
Tervező: Farkasinszky Zoltán 

Kivitelező: BUBIV

RÉKA összeállítások
Tervező: Farkasinszky Zoltán 

Kivitelező: BUBIV

GERGŐ és ARNO székek
Tervező: Hárshegyi Péter 

Kivitelező: SZKIV
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MOZAIK szekrénysor, 
JÜLIA kárpitos bútor
Tervezők: Tóth Tibor és Heidekker
György
Kivitelező: Kanizsa Bútorgyár

AL—FA változatok
Tervező: Tóth Tibor
Kivitelező: Kanizsa Bútorgyár

KLÁRI lakószoba
Tervező: Mózer László
Kivitelező: Kanizsa Bútorgyár
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MOZAIK bútorok
Tervező: Tóth Tibor 

Kivitelező: Kanizsa Bútorgyár

DALLAM és TANDEM összeállítás
Tervező: Tóth Tibor 

Kivitelező: Kanizsa Bútorgyár
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Z A L A  B Ú T O R G Y Á RA Zala Bútorgyár évente 620 millió Ft értékű bútort állít elő, ezen belül 8 féle lakószobát és 6 különböző kárpitos bútort. A gyár termelését úgy szervezték, hogy minden bútoruk párhuzamosan készül és a gyár választéka szinte állandóan kapható az üzletekben. Termelési értékük évi 22 000 lakószobát és 10 000 kárpitos garnitúrát takar.A kiállításon az előző évhez hasonlóan, egy utca két oldalán helyezkedtek el, termékeik nagyobb részben olyanok, melyek a kiállítással egyidőben э kereskedelmi forgalomba is kerültek.A Freddy szekrénysorok variációi tulajdonképpen mái' az előző évi kiállításon is szerepeltek és forgalomban is vannak. A bútoroknak karakterük van, ugyanakkor azonban arányaik, s tagolásuk — ha a gyár továbbra is gyártani kívánja azokat — még további finomításra szorul; a kísérő kárpitos bútorok nagyobb részben ismert és gyártott típusok, s szövet- vagy bőrbevonatukkal stílusban is alkalmazkodnak a szekrénysorokhoz, s az átlagigények kielégítésére alkalmasak.A „Z ” gyártmánycsalád tulajdonképpen az elavult és korszerűtlenné vált Csobánc, Bizánc együttesek felváltására született és olcsóbb árfekvésű, kommersz bútor kíván lenni. Méretezése megfelelő, de a 2 ajtós, gardróbos szekrény arányai nem kedvezőek. A kárpitozott bútorok közül a Zita fotelek véleményünk szerint átdolgozásra szorulnak, mert rossz a fotel támlájának dőlésszöge. Legkedvezőbbnek a Zsolti lakószoba-összeállítást láttuk az új bútorcsaládból és itt a fotelek is megfelelnek az igényeknek.Bemutatta a gyár az előző évi bútorpályázaton szerepelt Hobby gyártmánycsalád továbbfejlesztett változatait. Ezek közül elsősorban a Hobby Z lakószoba és a Hilda lakószoba-összeállítás volt a legszebb. Kívánatosnak látszana e bútorok kísérleti szériában való gyártása és forgalmazása, s ezeken keresztül az egész gyártmánycsalád megismertetése.
Bemutatták a Könnyűipari Minisztérium pályá

zatára készült, elemes könyvespolc rendszert. A  bemutatás nagyobb sikerrel járt volna, hogy ha több variációs lehetőséggel kerül a közönség elé.A  Zala Bútorgyár kiállítása mutatja az útkeresés nyomait. Több stílusirányzatot alkalmaztak és egészében véve jól elégítették ki a vásárlók széles tömegigényeit.C A R D O  B Ú T O R G Y Á RA Cardo Bútorgyár vásáron kiállított termékei következetes gyártmányfejlesztési politikáról tanúskodtak, mert a kiállított termékek nagy része az előző évi kiállításon bemutatott termékek továbbfejlesztése és bővített változata volt.A Dorka bútorcsalád elemeit 3 féle nappali-, háló-, garzonszoba) elrendezésben mutatták be.A bútorcsalád két összeállítása a kiállítással egyidőben került kereskedelmi forgalomba. Az elrendezés kis alapterületen, viszonylag zsúfoltnak hatott; helyesebb lett volna esetleg a bútorok ismétlődését elkerülni.

A Sienna bútorcsalád 2 variációban mutatkozott be. Kárpitos bútorai kiérleltebbek és megnyugta- tóbbak voltak, mint a Dorka túl munkaigényesnek tűnő ülőbútorai.A Főnix garnitúra módosított változata jobban alkalmazkodik a házgyári lakások méretezéséhez (beépíthető fekhely). Kívánatos lenne ugyanakkor kényelmesebb kárpitozott bútorok gyártása, mert a jelenlegi fotelek túl merevek.A Könnyűipari Minisztérium bútorpályázatán előszobabútorokkal vett részt a gyár, ezek kiemelkedő kvalitásait a bíráló bizottság elismerte. Nagy kár, hogy bemutatásukra nem állt rendelkezésre megfelelő hely.A Cardo bemutatójával kapcsolatban megemlítjük még, hogy jó érzékkel választották össze az alkalmazott bútorszöveteket, mertek merészen is felületet kezelni (Sienna), s ugyanakkor szériaterméküknél olyan furnért alkalmazni, amely a reális lehetőségeket biztosítja.T I S Z A  B Ú T O R I P A R I  V Á L L A L A TAz ország legnagyobb konyhabútorgyártó vállalata és a kiállításának középpontjában a közületi bútorok álltak.A bemutatott egészségügyi bútorcsalád kórházi, gyógyszertári és laboratóriumi bútorokból állt. A tervek a funkcióknak megfelelően készültek, s úgy véljük, a rendszertervezés egyik első hazai megnyilvánulását üdvözölhettük e bútorokban. A bemutatás értékét növelhette volna, ha megfelelő kiegészítő egészségi bútorokat (ágy, ülőbútorok), esetleg kooperáló vállalattal együttesen mutatják be.Kiállításukon szerepelt könyvtárberendezés is (szabadpolcos, közművelődési könyvtár). E bútorcsalád még továbbfejlesztésre, helyenként méret- változtatásra is szorul.A hagyományos profilt jelentő konyhabútorok közül kiemelkedett az Umetnost—Tisza magas felsőszekrényes, új típusú konyhagarnitúra, amelyet 
magyar—jugoszláv együttműködés keretén belül 
alakítottak ki. E konyhabútor magas fokon elégíti ki a funkcionális és esztétikai igényeket, s jelentősen hozzájárul a konyhában folyó munkafolyamatok megkönnyítéséhez.Piroska elnevezésű, rusztikus homlokfelülctű konyhaszekrénysoruk és színes betétes konyhabútor-összeállításuk több kivitelezési pontatlansággal készült, s színösszeállítása is vitatható.A Könnyűipari Minisztérium pályázatára készült étkezőbútoruk helyenként merít a régi parasztbútorok hagyományaiból; szekrényei azonban helyenként komplikáltak, a felületkezelés, színezés nem sikerült, s alapos átdolgozásra szorul.A Tisza Bútoripari Vállalat 1977-ben sikeres Modul konyhájából garnitúrás összeállításban 40 millió, elemes változatban 35 millió forint értéket termel és ezenkívül 55 millió forint értékben exportált. A Könnyűipari Minisztérium irányelveinek figyelembevételével helyes lett volna e sikeres bútorcsaládot is kiállítani.40 ★ F A I P A R



S Z É K E S F E H É R V Á R I
B Ú T O R I P A R I  V Á L L A L A T

Az 1950-ben alapított Székesfehérvári Bútoripari 
Vállalat rekonstrukciójának befejezése után, 1973- 
tól gyártja a fóliával borított szekrénysorokat. A 
Diana, Daniella, Dorottya, Dodó, Ida, Imola, Ing
rid, Saci, Femina bútorok a kezdeti nehézségek 
után, belföldön és külföldön népszerűekké váltak.

A Székesfehérvári Bútoripari Vállalat az utób
bi években jól átgondolt, tervszerű gyártmányfej
lesztési politikával alakítja új termékeit, melyek 
zöme —  részben lapra szerelt —  lap- és dobozele
mekből álló bútorcsalád.

Az „Otthon ’78” kiállításon bemutatott bútoraik 
hűen tükrözték e gyártmányfejlesztés stratégiáit, s 
széles körben mutatták be a gyártási elképzeléseket.

A Garzon bútorcsalád —  mely előző évben BNV- 
díjat kapott —  továbbfejlesztett variációkban mu
tatkozott be. Az új összeállítások közül a hálószoba 
és a középmagas szekrénysor elemenkénti értéke
sítésben kerül forgalomba és olcsóságánál fogva is 
népszerű bútor.

A Junior bútorcsalád díjat nyert a Könnyűipari 
Minisztérium előző évi pályázatán. Továbbfejlesz
tett változata rövidesen forgalomba kerül, s 
elsősorban fiatal házasok induló bútora lehet. Kér
dés, hogy a túlságosan tagolt, kis elemek elérhe- 
tik-e azt a népszerűséget, amit a Garzon és a 
D 74 elért.

Az idei pályázatra készült Modul gyártmánycsa
lád bemutatott variációja puritán egyszerűségével 
hatott, de helyenként még magán viselte a proto
típus gyermekbetegségeit.

Merészen újszerű volt a Corvina gyártmánycsa
lád, de kérdés, hogy e termék számíthat-e nagyobb 
közönségsikerre. A  gyártmánycsalád kiegészítő bú
torai (elsősorban az asztal) forma, arány és anyag
problémák miatt, áttervezésre szorulnak.

A bemutatott előszobafal-variációk több jó meg
oldást mutattak, de kérdés, hogy méretezésük miatt 
a szekrényelemek jól használhatók-e a kis alap
területű előszobákban.

A Székesfehérvári Bútoripari Vállalat AL— FA 
irodabútor-családja BNV-nagydíjat kapott. A  bú
torcsalád mindenben megfelel a korszerű iroda
bútorral szemben támasztott követelményeknek, s 
magas fokon elégíti ki a korszerű szervezéstech
nikai követelményeket.

A kiállítás rendezése, újszerű elrendezésmódjai 
nem mindenütt segítették a jó áttekinthetőséget és 
a túlzottan egyszerű dekoráció nem adta az otthon 
hangulatát a lakásbútoroknál.

Egészében, ismételten megállapíthatjuk, hogy a 
Székesfehérvári Bútoripari V. bemutatott bútorai
val, elsősorban a Garzon és AL— FA bútorcsalá
dokkal, jelentős előrelépésről tett bizonyságot.

S Z A T M Ä R  B Ú T O R G Y Á R

A Szatmár Bútorgyár 1977-ben 385 millió forint 
termelési értékével, az ország ötödik legnagyobb 
bútortermelőjévé lépett elő.

A  gyár gyártmányfejlesztési célkitűzését, saját 

megfogalmazásukban, a következők szerint közöl- 
let átrétegeződése, a modern technikához jobban 
alkalmazkodó, korszerű anyagokat tartalmazó 
gyártmányok meghonosítása és elterjesztése a fel
adat”.

A gyár jelenlegi szériatermékei a követelmények
nek nem mindenben felelnek meg. Nagy alapterü
letű kiállításukon bemutatott termékeik is első
sorban az útkeresést mutatják.

A Komplex gyártmánycsalád már az előző évi 
kiállításon is szerepelt. A  most bemutatott válasz- 
:ékból elsősorban a 17-es pavilonban kiállított dol
gozószoba aratta a legnagyobb sikert, s megfelel a 
követelményeknek a szállodai berendezés is.

A bútor család nagy kérdése, hogy árban fogják-e 
tudni tartani a régi termékekhez viszonyítva a 
megfelelő arányt. Másik nagy kérdés, hogyan tud
ja a gyár a gyártmánycsaládot olyan, elemes bú
torcsaláddá alakítani, hogy megvalósulhasson az 
elemek szabadabb variálása.

Ugyancsak kérdés, nem lehetne-e anyagtakaré- 
kosabb tervezéssel az esztétikai értékek romlása 
nélkül gyártani a bútorokat.

Az Orsi gyártmánycsalád ugyancsak szerepelt az 
előző évi kiállításon, s akkor felvetődő anyag-, mé
ret- és arányproblémák nem oldódtak meg. Az út
keresés sokszor tévedésekhez is vezet. A gyár ál- 
:al bemutatott IDEÁL hálószoba funkcionális ér
tékei vitathatók és a bútor nem felel meg a hazai 
igényeknek. A JÁZMIN étkezőgarnitúra sorozat
gyártása nehezen képzelhető el. A  ZSÓFI ülő-fek
vő garnitúra merev és alapos áttervezésre szorul, 
a REBEKA kárpitozott garnitúra viszont sikeres 
megoldásnak tekinthető.

Széles és nagy anyagot mutatott be a Szatmár 
Bútorgyár: az anyag azonban meglehetősen hete
rogén volt, és így azt mondhatjuk, hogy kevesebb 
talán több lett volna. Ha a gyár célkitűzéseit tel
jesíteni akarja, egységesebb szempontú gyártmány
fejlesztésre kell törekednie.

A G R I A  B Ú T O R G Y Á R
Az Agria Bútorgyár ez évben ünnepelte fennállá
sának 25. évfordulóját. Az eltelt negyedszázad 
alatt — de különösen az utóbbi-5 évben —  az üzem 
az élvonalba tartozó bútorgyárak sorába emelke
dett. Az Agria-bútorok ma már stílust jelentenek 
hazánkban és általában megfelelnek a mai lakás
kultúra elvárásainak.

A gyár piackutatása szerint, az Agria Extra és 
az Agria Lux ülő-fekvő garnitúráik igénylik, hogy 
kiegészítő bútorokkal nappali, illetve dolgozószo
ba formájában is megjelenhessenek. Ezért kiállí
tásuk központjában Agria Varia néven, új bútor
családot állítottak. Azt tervezik, hogy a most fo
lyó üzemfejlesztés során e bútorcsaládot nagyobb 
sorozatban fogják gyártani. A kiállításon bemuta
tott Agria Varia bútorok érdekes megoldásúak, de 
nem mutatnak teljesen kiérlelt típust. (Értesülé
seink szerint, a prototípus készítésekor elmaradt 
a tervezőművész művezetése és a terveket a ter
vező tudtán kívül, önkényesen megváltoztatták és 
olyan összeállításokat és megváltozott díszítőeleme
ket mutattak be, melyek nem szerepeltek a terv-
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DORKA nappali szoba
Tervező: Nagy Szabolcs 
Kivitelező: Cardo Bútorgyár

DORKA II. lakószoba
Tervező: Nagy Szabolcs 
Kivitelező: Cardo Bútorgyár

Egészségügyi bútorok
Tervezők: Rományi László. Eiler Gi
zella, Köhler Margit
Kivitelező: Tisza Bútoripari Válla
lat
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Étkezö-összeállítás
Tervező: Rományi László 

Kivitelező: Tisza Bútoripari 
Vállalat

Könyvtári bútorok
Tervező: Rományi László 

Kivitelező: Tisza Bútoripari 
Vállalat

MODUL gyártmánycsalád egy össze
állítása

Tervező: Király József
Kivitelező: Székesfehérvári 

Bútoripari Vállalat
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Részlet az ALUFA irodabútor
család kiállításáról
Tervezők: Detre Villó és Ráczi Lajos 
Kivitelező: Székesfehérvári Bútor
ipari Vállalat

GARZON összeállítás
Tervezők: Király József, Rácz Lajos 
Kivitelező: Székesfehérvári Bútor
ipari Vállalat

JUNIOR bútorok
Tervezők: Detre Villó és Rácz Lajos 
Kivitelező: Székesfehérvári Bútor
ipari Vállalat
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AGRIA étkező és ágyváltozatok 
Tervezők: Maros József, Szigeti 

Katalin 
Kivitelező: Agria Bútorgyár

Agria-Varia szoba
Tervező: Mózer László 

Kivitelező: Agria Bútorgyár

BÁCSKA lakószoba
Tervező Palócz Sándor 

Kivitelező: Bácska Bútorgyár
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ben.) A tervek ismeretében azonban állíthatjuk, 
hogy a bútorcsalád terv szerinti elkészítésével az 
Agria Bútorgyár olyan bútorokat fog gyártani, me
lyek megfelelnek a támasztott követelményeknek.

Már az előző évi kiállításon is sikerrel szerepel
tek azok az ágyak (Ábel, Ádám, Ármin), melyek
nek továbbfejlesztett változatait örömmel láttuk. A 
hazai lakáskultúra fejlődésének következő idősza
kában e bútorok szerepe megnőhet. Kívánatos 
ugyanakkor ezek továbbfejlesztése, kiegészítése éj
jeliszekrényekkel, bútorral és e termékcsaládnál 
különösen nagy gondot kell fordítani a megfelelő 
propagandára is.

A két gyártmánycsaládon kívül — sajnos, meg
tévesztő névmegjelöléssel — az üzem bemutatott 
egy nagyon jól tervezett, népi hagyományokon ala
puló ebédlőgarnitúrát is, mely sikeresen szerepelt 
a Könnyűipari Minisztérium pályázatán.

A kiállításon viszonylag kis alapterületen elhelye
zett sok bútor bizonyos zsúfoltságot eredmé
nyezett. Kívánatos lett volna legalább az Agria 
Varia bútorcsaládnál a variációs lehetőségek be
mutatása, mert így a látogatók világosan érzékel
hették volna e bútorcsalád lehetőségeit.

Egészében azt állapíthatjuk meg, hogy az Agria 
Bútorgyár következetesen halad gyártmányfejlesz
tési célkitűzéseinek megvalósítása érdekében.

B Á C S K A  B Ú T O R I P A R I  V Á L L A L A T

A Bácska Bútoripari Vállalat lakás- és közületi bú
torok gyártásával foglalkozik, szekrénysorokat, 
kárpitozott garnitúrákat, étkezőegyütteseket, heve- 
rőket, szállodai és irodabútorokat készít, mintegy 
80 millió Ft értékben. A kiállításon lakószobaprog
ramot mutattak be. A Bácska-program tervezésénél 
olyan alkatrészméreteket kívántak kidolgoztatni, 
amelyek alkalmasak lakószobák, valamint az iroda
bútorok többségében azonos méretű és kivitelű al
katrészekből való felépítésére, s ezzel lehetőséget 
kívántak teremteni a gyártmánycsalád kialakításá
ra, a tipizálás feltételeinek megteremtésére.

A rendelkezésre álló alapterület nem tette lehe
tővé, csak a program egyes elemeinek bemutatá
sát. Itt is kívánatos lett volna, hogy grafikában 
vagy diavetítésben bemutassák a program variá
ciós lehetőségeit.

A bemutatott elemek közül az alacsony és kö
zépmagas korpuszok jók voltak, míg a gardróbos 
szekrénysor arányai nem voltak a legszerencséseb
bek, s ugyanakkor arányproblémát éreztünk a do
hányzóasztalnál is.

Az üzem célkitűzése helyes, de a sorozatgyártás 
megindulásáig még komoly kísérleteket kell foly
tatni a megfelelő típus kialakítása érdekében.

S Z E K S Z Á R D I  B Ú T O R I P A R I  
V Á L L A L A T
A Szekszárdi Bútoripari Vállalat kárpitozott ülő
bútorgyártással foglalkozik. 1975 óta gyártmány
fejlesztésük középpontjában a poliuretán formahab 
fotelek készítése áll. A nagy sorozatban (évi 13 000 
darab) készülő Pille fotel, a PMB fotel és Szirén 
garnitúra mellett bemutatták a SUPER fantázia
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nevű garnitúrát, amely a hagyományos kárpitozás 
és a poliuretán formahab kombinációjával készül. 
Két garnitúrájuk; a Super és a Szirén alkalmazko
dik a mai divatirányzatokhoz, de ugyanakkor fel
vetődik a csökkentettebb méretű garnitúrák igé
nye is, amire jó lehetőséget adna az alkalmazott 
formahab.

D E B R E C E N I  B Ú T O R G Y Á R

A Debreceni Bútorgyár gazdag termékválasztékából 
(lakószobák, szekrénysorok, irodabútorok, szállo
da- és üdülőberendezések, gyógyszertári berende
zések stb.) a kiállításon a Hajdúság Modul elneve
zésű, új gyártmánycsaládjának egyik változatát mu
tatta be.

A bemutatott változat polcfal, tetszés szerint va
riálható és összerakható elemekből készült. Mére
tei minden irányban variációs és sorolható válasz
tékot biztosítanak. Szerkezete szétszedhető és ezért 
a fogyasztók maguk is összeállíthatják a lakáson. 
A polcfalhoz dolgozóasztal, szék és kárpitos össze
állítás csatlakozott.

A Debreceni Bútorgyár több mint 10 éve készíti 
nagy sorozatban a Hajdúság bútorokat. A most 
bemutatott együttes ennél lényegesen jobb. Kívá
natos lenne a sorozatgyártás minél előbbi megindí
tása megfelelő, piackutatásra alkalmas kis szériával.

A V A S  B Ú T O R G Y Á R
A kiállítás egyik örvendetes meglepetése volt az 
Avas Bútorgyár bemutatkozása.

A Beáta rusztikus jellegű szekrénysor, több va
riációs lehetőséget biztosít, jó arányú, mértéktar
tóan díszített, jó kivitelű bútor.

A Gitta szekrénysoruk újszerű formai megoldá
sokat hoz (kerekített ajtók) a funkcionális köve
telményeket jól elégíti ki, s méltán számíthat kö
zönségsikerre.

A L F Ö L D I  B Ú T O R G Y Á R
Az Alföldi Bútorgyár két új lakószoba-együttessel 
jelentkezett a kiállításon, a bútorok a gyár termé
keihez viszonyítva, előrelépést mutattak.

B U D A P E S T I  F A I P A R I  V Á L L A L A T
A Budapesti Faipari Vállalat, profiljának megfele
lően, óvodai bútorokkal, gyermekbútorokkal jelent 
meg. A kiállított termékek általában megfelelnek a 
gyermekek életkori sajátosságainak és eddig hi
ánycikként szereplő bútorok voltak.

N Y U G A T - M A G Y A R O R S Z Á G I  
F A G A Z D A S Á G I  K O M B IN Á T
A Nyugat-magyarországi Fagazdasági Kombinát 
soproni gyáregysége korszerű irodabútorokat mu
tatott be. A rendelkezésre álló, rossz adottságú 
hely nem kedvezett a bútor kiállításának, s nem 
tette lehetővé a teljes gyártmány család bemutatását 
sem. A jó arányú, s a korszerű irodaszervezési kö
vetelményeknek megfelelő bútorcsalád jobb helyet 
érdemelt volna.



F É M B O T O R I P A R I  S Z Ö V E T K E Z E T

A Fémbútoripari Szövetkezet, megszokott magas ní
vón mutatta be irodai ülőbútorait, hazai fogyasz
tásra szánt konyhai étkezőjét.

B Ü T O R É R T É K E S Í T Ö  V Á L L A L A T

Az „O tthon’78” kiállításon kiállítóként is jelentke
zett a Bútorértékesítő Vállalat. A kiállítási anyagból 
külön kiemelésre méltónak tartjuk a svéd—magyar 
kooperációban készült ALLMEDIA könyvtárrend
szer bútorait és a KAEV által kifejlesztett, az er
gonómiai követelményeket magas fokon kielégítő, 
munkahelyi forgószékeket.

Jó megoldásokat m utatott a nagyatádi szövetke
zettel közösen kialakított, új irodabútor-család is.

S Z Ö V E T K E Z E T I ' B Ü T O R IP A R

A szövetkezeti bútoripar kiállítását a korábbi évek 
gyakorlatának megfelelően, a Fa- és Papíripari 
Szövetkezetek Közös Vállalkozása szervezte. A szö
vetkezeti ipart 28 szövetkezet képviselte.

A kiállított termékek részben a belföldi ellátást 
szolgálják, részben exportra kerülnek. Belföldi for
galmazásra elsősorban kis szériás gyártmányokat 
készít a szövetkezeti bútoripar magas színvonalon, 
igényes kivitelben. Ezek a bútorok elsősorban a 
kiskereskedelmi hálózaton és a szövetkezeti bú
toripar mintaboltjain keresztül kerülnek forgalom
ba, s gyakorlatilag az igényes vevőközönség céljai
ra készülnek. A magas minőség biztosítja a szövet
kezeti ipar tőkés exportját, amely 1977-ben az elő
ző évhez viszonyítva, mintegy 80 %-kal növeke
dett.

Az exportorientáció bizonyos mértékig determi
nálta a szövetkezeti ipar kiállítását, mert a nemzet
közi vásár jelleg náluk fokozottan kellett, hogy 
érvényesüljön.

A szövetkezeti ipar kiállítása egy tömbben 900 
m2 alapterületen jelentkezett és egészében véve, 
tükrözte az utóbbi években végbement, nagyfokú 
fejlődést. Örömmel kellett megállapítani, hogy a 
hagyományos stílbútorok mellett, jelentős előrelé
pés történt a modern bútorokban is.

Nincs lehetőségünk, hogy részletesen kitérjünk 
valamennyi szövetkezet bútoraira, s így csak a 
véleményünk szerint legkiemelkedőbbeket említ
jük meg. BNV-díjat kapott a Jövő Asztalos Szövet
kezet szekrénye, mely a magyar bútorművesség leg
jobb hagyományait tükrözte. Holland paraszt barokk 
és rusztikus szekrényeik kiemelkedő kvalitásúak.

A Bástya Bútorkészítö Szövetkezet Orsolya szek
rénysora érdekes díszítőelemeivel tűnt ki, melyek 
sajátos karaktert adtak a bútornak.

A Budapesti Kárpitos- és Díszítő Szövetkezet fran
ciaágyas garnitúrái az egész „Otthon” kiállítás leg
jobb modern bútorai közé tartoztak és méltán 
kapták meg az esztétikai nívódíjat.

A Kecskeméti Asztalos Szövetkezet magas színvo
nalon. kivitelezett Kolóniái lakószobája szerencsé
sen egyesíti a jó formát a funkcióval.

A Pécsi Faipari Szövetkezet stilizált szekrényso
rai eddig csak exportra készültek. 1978-ban hazai 
piacon is forgalomba kerülnek.

A Budapesti Műbútorasztalosok Ipari Szövetke
zete kiállításából elsősorban az exportra szánt gar
nitúrák érdemelnek említést.

Az előző évben BNV-díjat kapott Békéscsabai 
Bútoripari Szövetkezet, a tőle megszokott magas 
színvonalon állította ki termékeit.

Nagy alapterületen állított ki a Bajai Lakberen
dező, Építő- és Vasipari Szövetkezet, elsősorban ex
portra szánt — de hazai forgalmazásra is alkal
mas — bútorokat.

A Zalaegerszegi Műbútor Szövetkezet stilizált la
kószobái a már forgalomban levő H bútorcsalád 
átgondoltan továbbfejlesztett változatai voltak.

A Törekvés Általános Faipari Szövetkezet ele
mes konyhabútor családja szerencsésen egészíti ki 
az állami bútoripar választékát.

A sok pozitívum mellett megjegyezzük, hogy a 
szövetkezeti ipar kiállításának összképét nagyon 
rontotta a fő útvonalra helyezett hordókiállítás. 
Bekerült a kiállításra néhány olyan bútor is, mely
nek formai megjelenése, esztétikai értékei nem 
felelnek meg a követelményeknek, így a Csillag
hegyi Bútoripari Szövetkezet kárpitos bútorai és 
az egyébként jó minőséget készítő Mezőkövesdi 
Asztalos Szövetkezet szekrénysora.

A szövetkezeti bútoripar az utóbbi évek legjobb 
kiállítását hozta. Kívánatos lenne, hogy a jövő évi 
kiállításon a válogatás gondosságának növelésével 
küszöböljék ki az idei kiállítás néhány hibáját, s 
csak olyan bútorok kerülhessenek kiállításukra, 
melyek méltán képviselik a magyar bútorműves- 
séget.

Bútoriparunk seregszemléjével a fentiek szerint, 
elégedettek lehetünk, legalábbis akkor, ha a be
mutatott jó termékek bekerülnek a kereskedelmi 
forgalomba, s onnan a magyar lakásokba. Fontos 
feladatnak látszik azonban a bemutatás és forga
lomba kerülés közti időszak megrövidítése. Ma át
lagban 2 év telik el — tisztelet a kivételnek — egy- 
egy bútor bemutatása és az üzletekben való meg
jelenése között. Az idei kiállításon örömmel üdvö
zöltünk olyan bútorokat, melyek a kiállítással egy- 
időben már az üzletekben is megjelentek, de bi
zony ezek a bútorok előzőleg már több „Otthon” 
kiállításon szerepeltek.

Végezetül felvetünk még egy kérdést: a külön
böző divatirányzatok gyors váltakozásában, bútor
iparunk, tervezőink egyes területeken túlságosan 
polgárias ízlést tükröző bútorokat alakítanak ki. E 
jelenség elsősorban a díszléces szekrénysoroknál és 
a telekárpitozott bútoroknál érzékelhető.

A továbbiakban keresni kell az igényeket kielé
gítő, sajátos tervezési jegyeket magukon hordozó 
bútorok fejlesztésének útját is, s azokat a stílus
jegyeket kell továbbfejleszteni, melyek jobban jel
lemezhetik az egyes üzemek bútorait, s egyben 
jobban megfelelnek a korszerű ízlésnek is.

FILEP ISTVÁN
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Részlet a Szekszárdi Bútoripari Vál
lalat kiállításáról

HAJDÚSÁG—MODUL összeállítás
Tervező: Mohácsi Péter
Kivitelező: Debreceni Bútorgyár

KOMPLEX II. lakószoba
Tervező: Palócz Sándor 
Kivitelező: Szatmár Bútorgyár
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KOMPLEX szállodai szoba
Tervező: Palócz Sándor 

Kivitelező: Szatinár Bútorgyár

Részlet a Szatmár Bútorgyár 
kiállításáról

Elemes könyvespolcok
Tervező: Heczendorfer László 

Kivitelező: Zala Bútorgyár
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FREDDY szekrénysor és 
PÁLMA ülőgarnitúra
Tervező: Zala Bútorgyár 
műszaki kollektívája 
Kivitelező: Zala Bútorgyár

ZSOLTI lakószoba
Tervező: Heczendoríer László 
Kivitelező: Zala Bútorgyár

HILDA lakószoba
Tervező: Heczendoríer László 
Kivitelező: Zala Bútorgyár
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A Bástya Bútorkészítő Szövetkezet 
lakószobája

A Törekvés Általános Faipari Szö
vetkezet bútorai

A Pécsi Faipari Szövetkezet bútorai
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A Budapesti Kárpitos- és Díszítő 
Szövetkezet franciaágyas garnitúrája

A Zalaegerszegi Műbútor Szövetke
zet lakószobája

Kolonial hálószoba, a Kecskeméti 
Asztalos Szövetkezetből



Irodabútorok
Tervező: Geier Ferenc 

Kiállító: BÚTORÉRT

A Mezőberényi Faipari TSZ ebédlője

A Békéscsabai Bútoripari Szövetke
zet stílbútorai
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A forgácslaptermelés helyzete Magyarországon

A  FATE fűrész-, lemezipari szakosztálya az erdészet—faipar hosszú távú fejlesztési irányaival kapcso
latos társadalmi egyesületi javaslatok megtétele céljából, 1977 május—június hónapokban sorozatos 
vezetőségi üléseken vitatta meg az alapanyag gyártás egyes területeit. Javaslatait az egyesületi vezetéshez 
júliusban eljuttatta. A  vita során egyértelmű álláspont alakult ki azzal kapcsolatban, hogy a forgács
laptermelés helyzetét és problémáit — már jelenleg is fontos szerepét, főként azonban a jövő fejlesz
tési elgondolásait figyelembe véve — indokolt szélesebb körűen, országos rendezvény keretei között 
megvitatni. Az Ügyvezető Elnökség egyetértésével, a FATE szombathelyi csoportjának meghívása alap
ján, 1977. X . 21-én, Szombathelyen került sor a forgácslaptermelés magyarországi helyzetével kapcso
latos ankét megszervezésére. Rövid üzemlátogatás után — ahol a résztvevőknek módjuk nyílt a próba
üzemelő, cementkötésű forgácslapgyártó sor munkáját is megismerni — az egyes előadók tájékoztatást 
adtak a Nyugat-Magyarországi Fagazdasági Kombinát, az ÉRDÉRT, valamint a Fűrész-, Hordó- és 
Lemezipari Vállalat forgácslaptermeléssel kapcsolatos munkájáról, céljairól. Az előadásokat teljes terje
delemben, valamint az egyes hozzászólásokat és az ankét javaslatait az alábbiakban ismertetjük.

Dr. Alpár Tibor (Nyugat-magyarországi Fagazdasági Kombinát)A forgácslapgyártás fejlesztési kérdéseivel véleményem szerint a következő indokok alapján kell foglalkozni:1. A forgácslapok előállításához, mint ismeretes, alkalmasak az alacsony értékű erdei választékok, és szinte egyetlen technológia, mely a legkülönfélébb faipari hulladékokat tovább feldolgozásra ismételten alkalmassá teszi.2. A faforgácslap több iparágban használható alapanyag, mindenütt biztosítja a korszerű, nagy sorozatú megmunkálás lehetőségét.3. Az utóbbi 25 évben elért eredmények ellenére. mind belföldön, mind külföldön, mód van a falhasználás mennyiségének, területeinek további bővítésére.4. Az ország 6 faforgácslapgyártó gépsora közül kettő tekinthető korszerűnek, míg négy, az időközben végrehajtott kisebb korszerűsítések ellenére, technikailag, technológiailag elavult. Ma már nemzetközileg is elismert, hogy egy-egy forgácslapgyártó gépsor 10—12 év alatt műszakilag, erkölcsileg korszerűtlenné válik.

Véleményem szerint ezek olyan kérdések, melyek előbb vagy utóbb, de kikényszerítik iparágunkból a rekonstrukciók folyamatos elvégzését.A következőkben néhány — általam nagyon fontosnak ítélt — szempontot elemzek, melyeket a rekonstrukciók során figyelembe kell venni.1. Gyártmányfejlesztés kérdéseiMa már szakcikkek, szemináriumok, különféle tanulmányok sora foglalkozik nálunk is azzal, hogy hazánkban a forgácslapok több mint 90 %-át a bútoripar használja fel és célszerű lenne bővíteni a felhasználást az építőipar területére is, az egyéb európai országokhoz hasonló mértékben.Vállalatunk is évek óta foglalkozik a faforgácslap építőipari felhasználásával, nagyon sok tapasztalatot szereztünk. Bebizonyosodott az, hogy a hagyományos karbamid—formaldehid műgyantával ragasztott faforgácslap — bármilyen gondosan is kezeljük, védelemmel látjuk el — mégsem alkalmas széles körű építőipari felhasználásra. Elsősorban azért nem, mert ma az építőipari technológia,
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a technológiai fegyelem azt nem teszi lehetővé. Először tehát olyan alapanyagot kell az építőipai- rendelkezésére bocsátani, mely a legszélsőségesebb igénybevételeket is kibírja. •Külföldön kísérleteztek a modifikált karbamid- gyantákkal, alkalmaznak fenolgyanta kötésű forgácslapokat az építőiparban. Igaz, hogy ezek az anyagok a nedvességnek jobban ellenállnak, de a vizet éppúgy felveszik, mint a karbamidgyanta kötésű forgácslap, méreteiket ugyanolyan mértékben változtatják. Elterjedésüknek éghetőségük szab korlátokat. Az építőipar részére gyártandó forgácslap tehát legyen víz-, időjárás- és tűzálló. Ügy vélem, hogy a cementkötésű forgácslappal ezeket az igényeket ki tudjuk elégíteni, így fa alapanyagú lemezféleséggel tudjuk bővíteni az építőipari alapanyagok körét.Bízunk abban, hogy ebből az anyagból készítendő szerkezetekkel az építőipar szer előjellegét elő tudjuk segíteni és később mód lesz arra is, hogy az olcsóbb, hagyományos forgácslapot is bevigyük az épületekbe — természetesen megfelelő helyekre. Gyártmányfejlesztésünknek egyik fontos területe tehát az új felhasználási területekkel összhangban levő gyártmányok kialakítása.Joggal vetődik fel a kérdés, hogy a hagyományos területen — a bútoripari felhasználás területén — nincs-e feladatunk a gyártmányt fejlesztését illetően. Itt is van tennivaló, hiszen a minőségi követelmények egyre magasabbak.A felületkezelési technika, ennek gazdaságossága mind egyenletesebb lapszerkezetet, egyenletes, zárt, „finom” felületet igényel. Ezeket a célokat helyes forgácselőkészítéssel, korszerű gyantafelhordással és terítéssel érhetjük el. A  bútoripari feldolgozás technikája, a szerkezetépítés egyre zártabb, tömörebb éleket kíván. Ugyancsak növekszik az igény az egyenletes lapvastagság, alacsonyabb méretszórás iránt.A felsorolt néhány alapkérdést a gyártástechnológia fejlesztése során kell megoldani.A „vékony” forgácslapok gyártásának műszaki, gazdasági kérdései külön tanulmányt érdemelnek e kérdéscsoporton belül.2. Gyártástechnológia fejlesztéseA gyártástechnológia fejlesztési kérdéseit két szempont alapján csoportosítottam:— alapanyag fajtája, választéka,— termék minősége iránti követelmények.2.1 Alapanyag fajtája, választékaA forgácslapgyári rekonstrukciók során fontosnak tartom azt, hogy minden lehetséges alapanyagválaszték gépesített fogadására, feldolgozására készüljünk fel. A  gyártás rugalmas szervezhetősége érdekében, rekonstrukcióinknál meg kívánjuk valósítani :— az 1,0 m hosszú faanyag,— a többszörös hosszban érkező faanyag, — az erdei és fűrészüzemi apríték,— különféle faipari hulladékok feldolgozását.

Az 1,0 m hosszú faanyagot és a többszörös hosszban érkező, de telephelyen 1,0 m-re darabolt anyagot továbbra is a meglevő Hombak Z gépeken kívánjuk szeletelt célforgáccsá feldolgozni. A szeletelt célforgácsnak nagy jelentősége van a lapképzésben, lapszerkezet és szilárdság alakításában. Az összes alapanyag 40—50 %-a szeletelt célforgács legyen.Apríték előállítása, felhasználása gazdasági érdek. Az erdei gyérítési anyagot, gallyat, valamint a fűrészüzemi darabos hulladékot célszerű apríték- ká dolgozni, mivel mozgatása, tárolása ebben a formában a legegyszerűbb. Gazdaságossági és technológiai okokból célszerű itt is a 40—50 % részarány mellett maradni.Fűrészpor feldolgozása ugyancsak gazdasági szempontok miatt indokolt, részaránya mindenféle hátrány nélkül, elérheti a 15—20 %-ot.Gyaluforgácsot nyugodtan bevihetünk a technológiába, megfelelő utánőrlés mellett.Szóba jöhet a csiszolatpor visszadolgozása. Ezzel kapcsolatban egyértelmű állásfoglalás nincs. Megfelelő gyantakeverő alkalmazása esetén, a fedőforgácshoz lehet adagolni, mennyisége lehetőleg ne haladja meg a fedőforgács tömegének 20 %-át.A  felsorolás mutatja-, hogy vállalatunkon belül arra törekszünk, hogy a rendelkezésre álló, különféle erdei és faipari alapanyag-lehetőségeket minél jobban kihasználjuk.2.2 A termék minősége iránti követelmények érvé
nyesülése, néhány technológiai szakaszbanA helyes lapszerkezet kialakításának alapja a jó 
forgács-előkészítés. Hazánkban, ahol több fafajt kell egyidőben felhasználni és az alapanyag különféle választékait kívánjuk bedolgozni, arra kell törekedni, hogy szabályozott, egyenletes szemcsenagyságú forgácshalmazt nyerjünk az előkészítés során.Helyesen megválasztott utánőrlőgépekkel és osztályozó berendezések beállításával kettő, esetleg három szemcsenagyság szerinti csoportot célszerű kialakítani, és végigvinni a gyantafelhordás, terítés műveletein. Ezáltal megvalósítható a frakció szerinti, takarékos gyantafelhordás. A  közép- és fedőréteg külön gépből való leterítésével jó lapszerkezetet, zárt, kemény felületet nyerhetünk. A gyanta felhordására ma legalkalmasabbak a nagy fordula- tú, kis térfogatú keverőgépek, ahol a gyanta eloszlatását a dörzsöléses hatás teszi egyenletessé.Tapasztalatunk az, hogy többféle fafajból készült finomforgácsot csak légsodrásos terítőgéppel lehet egyenletesen leteríteni, de ez ajánlatos egynemű forgács esetén is. Mechanikus terítőfejjel nem lehet megfelelően eloszlatni a szálas finomforgácsot.Érdekes megfontolnunk azt, hogy a nagy teljesítményű nyugati forgácslapgyárakban — legyen az egyszintes vagy többszintes hőpréssel dolgozó technológia — általánossá válik az előprés alkalmazása. A többszintes préssel dolgozó üzemeknél ez követelmény volt a prészárás gyorsabbá tétele, a nyers paplanok mozgathatósága, valamint konstrukciós problémák miatt.Egyszintes préseknél ma azért terjed el a fűtött 
előprés, hogy
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— a finom felület és a lapélek a hőprés gyors zárása következtében ne károsodjanak,— az előtömörítés miatt a hőprésben gyorsabb zárást érjenek el,— előmelegítéssel is rövidítsék a felmelegedés idejét.Rekonstrukciós munkánk során meg kell fogadnunk a felhasználók körében jelentkező, méret szerinti igényeket. Míg korábban elegendő volt 19 és 22 mm vastag lapot gyártani, ma már 12—16—19—22 mm vastag normál és finom felületű lapok iránt van igény. Ez azt is jelenti, hogy nagyon gyakran kell vastagsági méretet változtatni, technológiát módosítani.Mérlegelés tárgyává kell tenni, hogy a viszonylag nehezebben állítható, többszintes, nagy teljesítményű préssel működő gépsor helyett, pl. két, rugalmasabban átváltható, egyenként kisebb teljesítményű, egyszintes préssel dolgozó gépsort állítsunk-e be. Ugyanilyen indokok alapján van létjogosultságuk a folyamatos préseknek is.Az előbbiekben néhány — általam fontosnak ítélt — gyártmány- és gyártásfejlesztési kérdésről szóltam, egyes esetben ismertetve a konkrét válla- lalati munkát vagy elképzelést, másutt felvetve a gondolatot.Ismételten azt lehet hangsúlyozni, hogy hazai forgácslapüzemeink rekonstrukciójával, forgácslapgyártásunk további fejlesztésével foglalkoznia kell iparágunk szakembereinek és a népgazdasági érdekek szem előtt tartásával, az ilyen jellegű munkát folyamattá kell tenni.
Dr. Speer Norbert (ÉRDÉRT)A témát két oldalról vizsgálva, szeretném érzékelhetővé tenni mindazokat a problémákat, illetőleg pozitívumokat, amelyek a faforgácslap-termelést és -forgalmazást érintik.A faforgácslap termelését vizsgálva, először a szükséges alapanyag beszerzési lehetőségeit tartom célszerűnek elemezni, másodszor pedig a késztermék forgalmazását, illetőleg a hazai szükséglet alakulását. Ezzel párhuzamosan beszélni kell azokról a területekről, ahol a helyettesítés jöhet szóba.1. A rendelkezésre álló alapanyagokHazánkban rendelkezésre álló, összes faanyag helyzetet számba véve láthatjuk, hogy az import források beszűkültek. Mivel a fenyőfűrészáru az ipari felhasználás szempontjából a főképpen használt anyag, így célszerű először a fenyő faanyaggal foglalkozni. Tudvalevő, hogy a felhasználásra kerülő összes faanyagok 70 %-a importból kerül hozzánk és ennek is mintegy 90 %-a a Szovjetunióból. A Szovjetunióból kerül be a felhasznált fenyőfűrészáru és fenyő hengeresfa-választékok mintegy 94 %-a, 4 %-a hazai termelésből, 2 % pedig egyéb relációból.Az import faanyagoknak a kontingensei hosz- szú lejáratú szerződésben kerültek megállapításra. A kétoldalú egyezményekben biztosított kontingensek a későbbi időszakokra nem bővíthetők, még az a lehetőség is fennáll, hogy ezek a kontingensek megszűnnek.

A faanyagok importja többé-kevésbé egyenletes ütemben történik, ez azonban nem mond ellent annak a ténynek, hogy egyes években a beérkezés eléggé hullámzó. Ennek oka többek között a nagy távolságból történő szállítás, de nem utolsósorban a hazai fogadó kapacitás elégtelensége.A lemez- és lapféleségek is szovjet importból érkeznek be, mintegy évi 130 ezer m3 nagyságrendben. Ezen belül 40 000 m3 körüli mennyiségű forgácslap.A nagy mennyiségű import ellenére sem a behozatalból, sem a hazailag kitermelt faanyagból a teljes mennyiség nem kerül komplexen felhasználásra, mivel a hulladékanyagok továbbfeldolgo- zása nincs biztosítva, s így van ez az erdőkben visz- szamaradó, úgynevezett vágástéri apadék esetében is. Ez a vágástéri apadék — gazdaságos felhasználási lehetőség hiányában — a kitermelt fa- mintegy 20—25 %-a körüli mennyiségben, visszamarad az erdőben.Igen alacsony a felhasználásra kerülő faanyagokból a ténylegesen beépítésre kerülő nettó méretű faanyag, például az építő-asztalosiparban, építőiparban, göngyöleg gyártásánál stb. Egyes vizsgálatok szerint, a beépített nettó faanyagmennyiség nem haladja meg a 25—30 %-ot. Az ipari fahulladék tehát közel 70 %-os. A szakértők által végzett számítások szerint, az itt tárgyalt mennyiségek (vágástéri hulladék és ipari fahulladék) együttes volumene mintegy 2 000 000 m3. Ezt a hulladékanyagot jelenleg sem a cellulóziparban, sem egyéb iparágakban nem használják fel, vagy legalábbis igen kis mértékben. A fenyő ipari hulladék felhasználását úgynevezett steril apríték formájában kezdeményeztük a papíriparnál, egy-két évig sikerrel is szállítottunk, de a fogadó részéről felmerült problémák miatt nem lehetett a cellulózipari felhasználást véglegesíteni.Fentiek miatt kezdeményeztük az ipari hulladékanyagoknak, illetve alacsonyabb rendű erdei választékoknak a felhasználását a farostlemez- és faforgácslap gyártásban. Az itteni felhasználásra ma már sikeres példák vannak. így a Vásárosnaményi Faforgácslapgyár 70 %-ban fahulladék feldolgozására épült. A hiányzó mennyiséget pedig a szabolcsi és Hajdú-Bihar megyei térségből szerezzük be, mégpedig cellulóznyárasokból kitermelt, eddig fel nem használt rostfa alapanyag és tisztítási anyag beszállításával. A fejlett ipari országok, de ma már az iparilag kevésbé fejlett országok is, egyik alapanyag bázisuknak a fahulladékot tekintik. A Magyarországénál sokkal nagyobb erdősültségű országokban, így például Skandináviában is, ez a helyzet. .  . Ezekben az országokban a fűrészpor is ipari alapanyagot képez már. A Nyugat-magyarországi Fagazdasági Kombinát és a Vásárosnaményi Faforgácslapgyár is nagy százalékban használ fü- részport. Ez a fordulat a legutóbbi évek kísérletezésének az eredménye és reméljük, hogy ezek az eredmények további lehetőséget fognak biztosítani. A Mohácsi Farostlemezgyár is sok hulladékanyagot használ már fel. A három objektum együttes felhasználása is kevés azonban még, a keletkező fahulladékok felhasználási kérdése megoldásához.F A I P A R ★ 57



2. Forgalmazás, felhasználás és helyettesítésA  kérdés persze az, hogy a megtermelt forgácslap elhelyezése hogyan biztosított, melyek a forgalmazás feladatai és a lemezféleségek hogyan szolgálják a fenyő és más, importált faanyag helyettesítését. Az előzőekben említettem, hogy összvo- lumenében a szocialista relációjú faanyagimport csökkenése várható. Emiatt fennáll annak a kényszerűsége, hogy mind nagyobb mértékű tőkés importra rendezkedjünk be, vagy nagyobb mértékben felhasználjuk a hazailag gyártott lemez- és lapféleségeknek importhelyettesítő lehetőségét. Az esetleg szükségessé váló tőkés import nagyságrendje oly nagy mértékben megterhelné tőkés import devizafizetési mérlegünket, és a lemez- és lapféleségek exportja az importtal szemben annyira gazdaságtalan, hogy ez a helyzet mind nagyobb mértékben gondolkodásra kell, hogy késztessen mindannyiunkat (az elsődleges faipart és a felhasználókat is), hogy műszaki megoldásokat találjunk a helyettesítésre. Például a farostlemez, faforgácslap mind nagyobb mértékű felhasználását építő- és göngyölegipari célokra, megvizsgálni értékelemzéssel azokat a területeket, ahol a felhasználás műszakilag is és gazdaságilag is biztosítható.Ez annál is inkább lehetséges, mivel az általános európai trend felhasználás vonatkozásában teljesen eltérő számokat mutat a miénkkel szemben. Míg más országokban különböző százalékban ugyan, de a bútoripar kisebb felhasználója ezeknek a termékeknek, addig például az építőipar, az épí- tő-asztalosipar és göngyölegipar a nagyobb felhasználók. Példának említem Svédországot, ahol ez a százalékos arány, tehát az utóbbi felhasználók aránya 70 % körül van. Sok olyan új felhasználói területet is ismerünk, ahol nálunk a forgácslapfelhasználás még teljesen ismeretlen. Például rakodólap elemeket gyártanak már forgácslapokból, könnyűszerkezeti elemeket, paneleket, préselt idomokat stb. A  felhasználás bővítésének útja a termelt választékok körének bővítése.Részt vettem két alkalommal egy magyar delegációban, amelynek feladata volt a könnyűszerkezetes építési módok tanulmányozása és ez alkalommal az USA-ban és Kanadában is megtekintettünk különféle üzemeket, építő-asztalosipari és könnyűszerkezetes elem gyártó üzemeket, amelyekben farostlemezből és forgácslapból közel ezerféle választék állt rendelkezésre, így a megrendelő, illetve felhasználó minden igényét ki lehetett elégíteni. De a fejlesztés itt sem állt meg, a választékok száma azóta is állandóan bővül.A felhasználás kibővítésének helyes útját járja a Nyugat-magyarországi Fagazdasági Kombinát, amikor áttért a nyersforgácslap-gyártásról a felületkezelt lapok termelésére, valamint a cementkötésű lapok termelésére. Különösen említést érdemel a szállítás és csomagolás kulturáltsága, amely a fogadópartner munkáját is nagymértékben megkönnyíti és emellett megkíméli az anyagot a szállítási károktól.A kombinátnak vannak további tervei is a fejlesztésre, pl. a vékony forgácslap termelésének vo

nalán is. Ezzel újabb felhasználási területek hódíthatok meg.Ha a választékbővítés és a felhasználói igények növekedése nincs párhuzamban, hanem csak arra törekszünk, hogy a nyers lemez- és lapféleség gyártását mennyiségileg növeljük, akkor olyan kritikus helyzet állhat elő, mint a farostlemez-felhasználás területén van jelenleg is. Ugyanis a feldolgozói kapacitás növekedése messze nem követte az alapanyag termelésének növekedését, és így pl. az elmúlt év végén komoly nagyságrendű elfekvő készletek keletkeztek. Ismerni kell tehát a fogadó ipari háttér terveit, fejlesztési elgondolásait, befolyásolni kell a felhasználást megfelelő műszaki bemutatókkal propagálva, és átvinni olyan területekre, ahol a feldolgozásra még elgondolás sincs kialakítva. Nem gondolok én itt valami hatalmas kutatómunkára, hiszen sok fejlett ipari országban ez a kutatási munka már megvalósult, tehát nincs szükség olyan kutatásra, amely más országok kutatásaival párhuzamosan fut.Néhány szót a Vásárosnaményi Forgácslapgyárról. Hiszen ez a közvéleményt érdeklő téma.A beüzemelés jelenleg folyamatban van, a rekonstrukciós régi rész már első negyedév óta termel, míg az új sor garanciális üzemi próbái folyamatban vannak és az üzemelés feltételei meg vannak már teremtve.Sokak véleményével ellentétben, a faforgácslap felhasználásában nem várható olyan visszaesés, mint a farostlemeznél, hiszen ez tipikusan európai termék, és itt, ezen a területen még igen sok történhet a fejlesztés vonatkozásában, mind a termelőknél, mind pedig a felhasználóknál. Igaz ugyan, hogy Európában sok kisebb és kevésbé modern üzem, a dekonjunktúra éveiben leállt, de sok új üzem is épült, amelyek építésénél a legjobb és legfejlettebb technikát alkalmazták, és olyan új választékok kerültek piacra, amelyek a fogyasztók újabb igényeit is képesek kielégíteni. Azok az üzemek, amelyek lépést tudtak tartani a fejlesztési szükségességgel, termékeiket ma is jól tudják értékesíteni. így ismerünk olyan modern üzemet az NSZK-ban, amelyik a napi 1200 m3 körüli termelését ma is folyamatosan elhelyezi. Több ilyen üzem is van azokban az országokban, amelyek nem mulasztották el lépést tartani a fejlesztéssel.A szocialista országok legtöbbje általában fejlesztési devizahitelből hajtotta végre a beruházásokat, és igyekszik a devizahiteleket visszafizetni. Az exportpiacokon nagy harc folyik a termékek elhelyezése érdekében, sokszor alákínálás révén is. Ez a versengés veszélyezteti a rentabilitást, sőt magát a termelést is. Feltétlenül szükség lenne arra, hogy a KGST-országok ez irányú fejlesztéseiket is egyeztessék és a termelés szakosítását is irányozzák elő, valamint, ami még ennél is fontosabb, hogy olyan minőséget kell termelni, amelyik a tőkés országok exportjával is felveszi a versenyt. A  forgácslaptermelés további fejlesztésének útja a választékbővítésen belül különösen az építőipari célú termékek gyártása. Igen fontos feladat a felhasználó ipari vállalatokkal való kooperáció méretre szabás, felületkezelés tekintetében és más58 ★ F A I P A R



szolgáltatások kialakítása vonatkozásában, így pl. az ütemes szállítást is beleértve. Alapvető feladat, hogy a felhasználói igényeket messzemenően kielégítsük oly módon, hogy mindkét fél élvezze annak előnyeit.
Adámy Oszkár (Fűrész-, Lemez- és Hordóipari Vállalat)A Fűrész-, Lemez- és Hordóipari Vállalat hárosi gyáregység forgácslapgyártó üzeme — az évi 25 000 m3-es kapacitásával — az ország termelésének mintegy 15—20 %-át adja csak, így országos viszonylatban meghatározó szerepe nincsen, de a termelt forgácslap mennyiségére igényt tart a belföldi piac.Az is közismert, hogy a ma már viszonylag korszerűtlen technológiával gyártott, hárosi forgácslap, egyre kevésbé tudja kielégíteni a rekonstrukción már átesett, korszerű bútoripari technológiák magas igényét.Az importbehozatal csökkentése, valamint a meglevő forgácslapgyártó berendezések hatékonyabb kihasználása és nem utolsósorban a minőség javítása érdekében, az új vállalat vezetősége fontos feladatának tekintette és tekinti a forgácslapüzem fejlesztését. Első lépésként a termelés mennyiségi fejlesztését, a bővült termelés stabilizálását és a minőség javítását tűzte ki fő céljának.Felmértük — a nagyfokú gép meghibásodásokból eredő — veszteségidők nagyságát és okait. Ebből a felmérésből és elemzésből egyértelműen kitűnt, hogy az üzem komoly kapacitás tartalékokkal rendelkezik.A fenti adatok birtokában, 1976. IV. és 1977. I. n.-évében előkészítettük a forgácslapüzem nagy javítását, beleértve néhány fontosabb gépegység átalakítását is, így pl. terítőgép, tűzifa-egyenkéntező lánc, forgácstároló siló stb.Az átalakítások megoldásánál törekedtünk az egyszerűsítésre, az üzemelés során a karbantartási igényesség csökkentésére.Az említett átalakításoknál figyelembe vettük és biztosítottuk azokat a kapacitásnövelési lehetőségeket, amelyek az üzem további korszerűsítéséhez szükségesek.Ennek alapján várható, hogy az üzem a 25 000 m3-es tervfeladatát 1977-ben teljesíti.Mint a bevezetőben említettem, a forgácslapüzem csiszológépsor-beruházása, a lapképző sor nagy javítása és átalakítása, a minőség javítását nagyban elősegítették. A terítőgép módosításával a terítés egyenletességét növeltük, melynek eredményeképpen a térfogatsúly ±8 % határok közé került. Ezúton is megköszönöm a szombathelyi üzem segítségét, amit e témában dokumentációk és tapasztalatcserék révén nyújtott gyáregységünknek.A  terítés, ill. paplanképzés területén elért eredmény azonban nem jelenti a teljes és megnyugtató megoldást. A  terítés problémakörét bonyolítja a rendkívül széles alapanyag skála. Forgácslapjainkat 5—6 féle fafajból, ezeken belül forgácsfából és — kb. 30 %-ot kitevő mennyiségben — furnérhulladékból, léchulladékból és fűrészüzemi hulladékból állítjuk elő. Az ezekből származó forgács 

alakisága, szemszerkezete változó. Állandó elegy létrehozása nagyon nehéz. Mindezek a paraméterek a terítés technológiájában jelentkeznek és nagyobb térfogatsúly szórást eredményeznek, mint az azonos fafajból kiinduló paplanterítés.Térfogatsúly-ingadozás ellenére, a negatív térfogatsúly szórás behatárolásával, ilyen összetétel mellett is biztosíthatók a forgácslap technikai paraméterei, nevezetesen a szabványban meghatározott hajlító- és lapleemelő szilárdság, az előírt értékhatárokon belül.A minőségi paramétereket tovább elemezve, főleg a vastagsági dagadás értéke jelent nálunk nehézséget. Ez összefüggésben áll alapvetően három tényezővel:l .  A különböző fafajok eltérő emulzió igénye.2. Megfelelő stabilitású emulzió hiánya.3. Az emulzió egyenletes felvitele.Ezek közül alapvető a megfelelő stabilitású emulzió hiánya. Ebből eredően a ragasztóba való bekeverésnél az emulzió egy része kicsapódik, a következmény a nálunk alkalmazott szórófejek dugulása mellett az egyenlőtlen és hiányos gyanta-, ill. emulzió felvitel.Ezen a területen hiányzik az a vegyipari bázis, mely a forgácslapgyártás vegyészeti problémáit lenne hivatott megoldani és a külföldi tapasztalatoknak megfelelően, a kívánt minőségű víztaszító emulziót készen bocsátaná a forgácslapipar rendelkezésére.Az emulzió alkalmazása a vízfelvétel, ill. az annak hatása folytán fellépő vastagsági dagadás sebességét ugyan csökkenti, de a telítettség határáig felvehető vízmennyiség nagyságát nem.A vastagsági dagadás vizsgálati módszerével kapcsolatban — elismerve e vizsgálati módszer nemzetközi elterjedtségét — annak gyakorlatiasságát tekintve merülhetnek fel kételyek. Ugyanis a vízben való áztatás, ill. ázás, távol áll a forgácslapból készült bútor rendeltetésszerű használatától.A minőségi követelmények tárgyalásánál szükségesnek tartom felvetni a hazai ragasztóanyagok 
minőségét, ill. azok korszerűségét is. Vállalatunk áz 50 % szárazanyag-tartalmú ragasztóanyagot alkalmazza. Ennek a terméknek a polimerizációs foka nagyon alacsony, így a ragasztásban annak jelentős része nem vesz részt, beszívódik a fába. Az oldat és vizes emulzió formájában hozzákevert adalékok az egyébként is alacsony viszkozitást tovább csökkentik és rontják a ragasztást. A  vegyipar képes ugyan ennél jobb termék előállítására, de a 60 %-os ragasztóanyag használata 8—10 %-kal növelné a faforgácslap önköltségét és egy ilyen minőségjavítás a közepes kategóriába tartozó forgácslapüzemnek az eredményét lényegesen lerontaná.Ezzel elérkeztem a minőséggel kapcsolatosan arra a területre, amely sok vitát váltott ki az utóbbi időben.A minőség javításának egyik lehetősége a meglevő gépek és berendezések további korszerűsítése, értem alatta a mi esetünkben a terítőgép, keverőgép további módosítását. Azonban a bútoripar minden igényét maradéktalanul kielégítő minőségiF A I P A R  ★ 59



termelés csak új, korszerű gépekkel és berendezésekkel biztosítható. Mind a két megoldásnak jelentős költségkihatása van.Ezzel szemben a felhasználó bútoripar oldaláról elzárkózás tapasztalható az I/a forgácslaposztályhoz kapcsolt ár érvényesítésénél, mely ár, mint ismeretes, a ±0,3 mm méretszórást biztosító csiszológépsorok beruházásával fellépő költségtöbbletet volna hivatva részben kompenzálni. Ez a téma a forgácslapszabvány tárgyalásánál részletes elemzésre kerül, és miután a könnyűipari rekonstrukcióval párhuzamosan nem került sor az elsődleges faipar, ill. ezen belül a forgácslapipar rekonstrukciójára, ez a megoldás egyetértéssel, a forgácslapüzemek ilyen irányú beruházási tevékenységének ösztönzését szolgálta volna. Ezek után a folyamatosan biztosítandó, szigorú minőségi követelmények csak a jelentős kapacitásfejlesztő beruházásokkal együtt oldhatók meg, mint ahogyan az Szombathely, ill. Vásárosnamény vonatkozásában történt. A kapacitásfejlesztő beruházások azonban jelentős fejlesztési alapot, ill. beruházási hitelt igényelnek, amelynek biztosítása problémát jelent vagy egyáltalán nem áll rendelkezésre.Bár más téma, de a forgácslap minőségével szorosan összefügg és lényeges kérdése a forgácslapgyártásnak a megfelelő színvonalon álló szakmunkás létszám, beleértve a gépkezelőket és a karbantartókat.Ebben a témában eddigi fűrészipari gyakorlatunkat kívánjuk hasznosítani és az üzem betanított munkásait, a gyáregységhez kihelyezett tanfolyammal kiképezni. Gyakorlati tapasztalatunk, hogy a beépített kapacitások kihasználása nagymértékben függ a szakmunkás állomány színvonalától, akár a gépek folyamatos kezelése, akár azok karbantartására gondolunk. Minőségi oldalát nézve, csak megfelelő technológiai ismeretekkel felvértezett dolgozókkal lehet jó minőségű terméket előállítani.Az új vállalat távlati fejlesztésének forgácslapgyártási vonatkozásai most vannak kimunkálás alatt. így jelenleg csak a közeljövő elképzeléseiről mondhatok néhány szót.Az 1977. évi termelésfejlődést alapul véve, 1978. évre mintegy 28 000 m3 forgácslap termelést irányoztunk elő, ezt a mennyiséget a meglevő kapacitások jobb kihasználásával, a további időszakban mintegy 32—35 000 m3-re kívánjuk fejleszteni.Ennek a mennyiségi fejlődésnek alátámasztását szolgálja a forgácsképző kapacitásbővítő fejlesztésünk, egy 10 000 kg/óra teljesítményű aprítógép beépítésével. A forgácsaprító kapacitás növelésével egyidejűleg a létszámhiányt is hivatott az új gép enyhíteni.Fejlesztési célkitűzésünk a mái' említett terítőgép további korszerűsítése, az egyenletes paplanképző tevékenység érdekében, mivel a bútoripar részéről jelentkező problémák főleg erre a technológiai területre vezethetők vissza, akár a rétegek arányos elosztását, akár a lapon belüli térfogatsúly szórást, a lapok széleinek stabilitását vesz- szük figyelembe.Forgácslapüzemünkkel kapcsolatban mind gyakrabban találjuk szembe magunkat környezetvédel

mi kérdésekkel. Ezért jelentős Összeget fordítunk ennek a területnek megnyugtató rendezésére is.Az üzemben tervezett ciklonok és egyéb porleválasztó berendezések leválasztás! foka nem elégíti ki a környezetvédelem mai követelményeit.Meg kell oldani első lépésként a csiszológépről származó por megfelelő leválasztását. Ebben a tekintetben a szombathelyi üzem tapasztalataira támaszkodva, Kastrup porszűrőket kívánunk beépíteni. Ehhez csatlakozóan az energiaracionalizálási hitel igénybevételével, a gyáregység teljes hulladék mennyiségének felhasználását és ezen belül a por zárt rendszerű szállítását megoldjuk és egy vegyes tüzelésű kazán beállításával, minden ipari célra alkalmatlan fahulladékot, mint energiahordozót felhasználunk, mellyel jelentős mennyiségű földgázt takarítunk meg.Az előadásokat követően több hozzászólás is elhangzott, melyeket tömörítve, az alábbiakban ugyancsak ismertetjük.
Hozzászólások
Telkes János (Fa- és Papíripari Szövetkezetek Közös Vállalkozása)A kérdéssel kapcsolatos megbeszélés nagyon időszerű, mert a magyarországi forgácslap-gazdálkodásban fordulópontnál vagyunk. Örömmel nyugtázható, hogy a forgácslapban megszűnik a hiánygazdálkodás, s külön jó, hogy a termelők és felhasználók jövőbeni együttműködési lehetőségeiket közösen vitatják meg. Véleménye szerint e kérdéskörbe tartozik a pozdorj alapgyártás és a vékony faforgácslap termelés problémája is. Utóbbival kapcsolatban célszerű importanyaggal próbafelhasználást végezni.
Dr. Schmidt Ernő (Nyugat-magyarországi Fagazdasági Kombinát)A témával kapcsolatos problémák három fő kérdéscsoportba sorolhatók:— alapanyag, — késztermék, — fejlesztés.Az alacsony értékű faanyag-hasznosítás problémájának megoldásában igen nagy a forgácslapipar szerepe. A  lehetőségek köre termeléssel ma még távol sincs ebben a témában lefedezve. A  piacbővítés kérdésénél érdemes vizsgálni, hogy az importot helyes-e távlatban fenntartani, s hogy az importár esetenként alacsonyabb szintje a népgazdasági szemléletű, komplex gazdaságosság követelményeit is kielégíti-e? Nincs szoros korreláció a fűrészáru—faforgácslap felhasználás között, ezért vizsgálni kell, hogy reálisak-e az egyszerű fűrészáru-helyettesítési felhasználási célok. Az elmúlt időszakban jelentős tőke áramlott a forgácslapgyártásba, az exportlehetőségek — tőkés relációban elsősorban — jelentősen lecsökkentek. Mielőbbi, átgondolt KGST-együttműködést kell e témában szorgalmazni. A fejlesztések előirányzásánál számot kell vetni azzal, hogy a fejlődés ütemét tekintve, ma már körülbélül 10 év alatt elavulnak a termelősorok. A fejlesztés célja a jövőben hangsúlyozottan a minőségjavítás és választékbővítés kell, hogy legyen.60 ★ F A I P A R



Zágoni István (ERFATERV)Rövidebb, de főként hosszabb távon optimista a piaci helyzet megítélésében. Ismerteti az EGB-fa- bizottságnak a fafogyasztás és faellátás hosszú távú (2000-ig) várható alakulásával kapcsolatos vizsgálatainak eredményeit. A  legdinamikusabb fejlődés a fafogyasztás szerkezete tekintetében, éppen a lemezlap jelleg-termékeknél várható.
Tóth Sándor (Bútoripari Tervező Iroda)A bútoripar alkalmazásában nő az igény a vékonyabb lapok iránt (10—16 mm). Javítaná a felhasználás lehetőségét az éltömörség kedvezőbb alakulása, mely ma nem szabványosított jellemző (csak a lapleemelő szilárdság).
Bodnár Sándor (EPFA lágymányosi gyáregység)Felveti a cementkötésű lap felületkezelésének, valamint az idompréselés kérdésének célszerű megvizsgálását.

A  termelők és felhasználók széles körű részvéte
le mellett tartott ankéton elhangzottak figyelembe
vételével, az ankét résztvevői a következő ajánlá
sokat teszik:1. A forgácslap termelés és -felhasználás területén Magyarországon alapvető fordulat következett be. A gyártókapacitások elmúlt időszakban végrehajtott bővítése lehetővé teszi a hiánygazdálkodás korszakának lezárását. A megváltozott piaci helyzet fokozottan indokolja a termelők és felhasználók széles körű találkozásait és .véleménycseré- jét, melyhez hasznos, ha a FATE sajátos eszközeivel a jövőben is jelentős segítséget nyújt.

2. A forgácslaptermelés átfogó koncepció alapján való fejlesztése indokolt, mind az alapanyag-hasznosítás lehetőségeit, mind a felhasználás alakulásának trendjeit figyelembe véve. A  fejlesztési döntések kialakításánál a következő szempontok, eddiginél mélyebb vizsgálata azonban feltétlenül szükséges :
a) a gyengébb minőségű alapanyagok alkalmazása általában nem vállalati, csak komplex népgazdasági szemléletben vizsgálva gazdaságos;
b) a faforgácslapok közvetlen fenyőhelyettesítési lehetőségei az elmúlt időszak tapasztalatai alapján, viszonylag szűk körűek. Választékbővítéssel, de különösen a speciális, építési felhasználási célú lapokkal kapcsolatos igények jobb feltárásával kell e téren a jövő fejlesztéseit jobban megalapozni;
c) a fejlesztések előirányzásánál számot kell vetni azzal, hogy a technikai fejlődés mai szintjén és üteménél, a gyártókapacitások avulása felgyorsult, 10—15 évenként a meglevő gyártókapacitások cseréjét is szükséges végrehajtani;
d) a termelés, felületkezelés és felhasználás külkereskedelmi vonatkozásait figyelembe véve, mielőbbi szükség van a KGST-országok összehangolt fejlesztési és forgalmazási politikájának kialakítására. A tőkés piaci helyzet várhatóan kedvezőtlen voltát figyelembe véve, esetenként szükséges vizsgálni az importberendezések beszerzésének közvetlen gyártott termékkel történő ellentételezése népgazdasági szintű gazdaságosságát, illetve indokoltságát.

összeállította: 
Dessewfy Imre
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